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zá a vállalat profi tjához. A beszerzési 

költségek csökkentése hatékonyab-

ban javítja a profi tot, mint az értéke-

sítés növelése: ha valamit olcsóbban 

vásárolok meg, akkor azt a pénzt nem 

kell kiadnom, tehát teljes egészében 

bennmarad a kasszában.

Van negyedik fázis is, lehet to-

vább fokozni a beszerzés haté-

konyságát?

Mindenképpen. Ahogy egyre job-

ban belemélyedünk a szakma szép-

ségeibe, egyre újabb és újabb lehe-

tőségek tárulnak fel előttünk. Nem 

csak a beszerzési árak csökkentése 

mutatja a fejlődést: a folyamatok op-

timalizálása, a hatékonyság javítása 

mind előrébb visz. Az ELMŰ-nél már 

megvalósítottuk a kiterjesztett stra-

tégiai beszerzést, és most van folya-

matban a fenntartható beszerzés 

kialakítása. Talán nem köztudomású, 

de egy cég beszerzési gyakorlata na-

gyon jó tükröt tart az adott vállalat 

fenntarthatósággal kapcsolatos el-

vei elé. Mi például már fi gyelembe 

vesszük, hogy egy-egy beszerzé-

sünk milyen hatást gyakorol a kör-

nyezetre.

Hadd mondjak erre egy példát. 

Az ELMŰ által szolgáltatott elektro-

mos áram esetében az erőmű és a 

fogyasztó között 8–10 százalék a há-

lózati veszteség. Ha egy-egy beszer-

zés eredményeképpen csökkenteni 

tudjuk ezt a hálózati veszteséget, ak-

kor nem csak pénzt takarítunk meg, 

hanem csökkentjük a környezet szén-

dioxid terhelését és javítjuk működé-

sünk fenntarthatóságát.

Sokan azért tartanak a környe-

zetbarát megoldásoktól, termé-

kektől, mert azok általában drá-

gábbak, mint a hagyományosak. 

Nem csökkenti ez a zöld közbe-

szerzés népszerűségét?

A fenntartható vagy zöld közbeszer-

zés nem egyszerűen arról szól, hogy 

környezetkímélő termékeket és szol-

gáltatásokat vásárolunk. Sokkal fonto-

sabb, hogy gondoljuk át és fogalmaz-

zuk újra folyamatainkat és igényeinket. 

És ha ezután csak azt és akkor vesszük 

meg, amire és amikor szükségünk van 

rá, még akkor is olcsóbban jöhetünk ki, 

ha az egységár drágább.

Hadd mondjak erre egy példát. 

Némelyek számára az a zöld gondol-

kodás, hogy a fénymásolókban és a 

nyomtatókban újrahasznosított pa-

pírt használnak. De ettől a cég még 

ugyanannyi papírt fog termelni, és 

ilyenkor a „zöld” tényleg drágább le-

het. De ha újragondoljuk az igényein-

ket és átalakítjuk a folyamatainkat, más 

lesz a képlet. Ha a gazdaságtalan kis, 

helyi nyomtatókat és fénymásolókat 

kicseréljük néhány nagy, olcsóbban 

működtethető berendezésre, majd 

dolgozókra lebontva mérni kezd-

jük a használatot, nagyságrendekkel 

csökkenthetjük a papírfelhasználást. 

Ilyen esetben már megengedhet-

jük magunknak azt a "luxust", hogy a 

drágább, környezetbarát papírt ve-

gyük, mert összességében még így 

is olcsóbban jövünk ki. Ehhez persze 

változtatni kell tudni a gondolkodás-

módon, a szokásokon.

Milyen feltételek szükségesek 

ahhoz a vállalaton belül, hogy a 

beszerzés bejárhassa a fent felraj-

zolt fejlődési utat?

Kell hozzá egy innovatív beszerzési 

csapat, de szükség van nyitottságra 

és eredményorientáltságra mind az 

igénylő üzleti területek, mind pedig 

a vállalatvezetés részéről. A látszóla-

gos, felszínes érdekellentétek ellené-

re minden szereplő ugyanazt akarja: 

minél több költséget megtakarítani 

a beszerzések során. Ezekre pedig na-

gyon jó mutatószámok vannak. Ná-

lunk például minden egyes, a beszer-

zési terület működésére, fejlesztésére 

fordított forintra hat forint beszerzési 

megtakarítás vagy eredmény jut. Ilyen 

mutatókkal pedig a vállalatvezetést is 

meg lehet győzni, hogy támogassa a 

beszerzés elképzeléseit.

Természetesen szükség van egyes 

belső folyamatok átalakítására és az 

informatika fejlesztésére is, de ezek 

is meghozzák az eredményeket. Ha 

például papírmentessé tesszük a 

beszerzési folyamatot, és nem kell 

mindent öt példányban kinyomtat-

ni, akkor megint csak olcsóbbá és 

környezetbarátabbá tettük a beszer-

zést.

Az ELMŰ nagyon szép eredmé-

nyeket tud felmutatni, de hova ju-

tott el általában a magyar beszer-

zési szakma?

Mindenki felismerte, hogy merre 

kell menni, és el is indult azon az úton. 

De nem szabad megfeledkezni arról, 

hogy a folyót nem lehet tolni. A be-

szerzés csak olyan módon és olyan 

sebességgel fejlődhet egy vállalaton 

belül, ahogyan és amilyen gyorsan a 

teljes szervezet és az igénylő szakte-

rületek is változnak.

Mennyire könnyítette meg a vál-

ság a beszerzők dolgát? Azt hihet-

né az ember, hogy ilyen időszak-

ban a vevő a király, és a szállítók 

a kezüket-lábukat törve próbálják 

kielégíteni a potenciális vásárlók 

igényeit.

Ez csalóka elképzelés. A válság ha-

tására minden kereskedő és gyártó 

optimalizálta a raktárkészletét, kiárul-

ta a felesleget, és onnantól kezdve 

csak azt gyártja, amire biztos meg-

rendelése van. Ezért a beszerzőnek is 

nehezebb lett a dolga: sokkal inkább 

előre kell tervezni, és jobban oda kell 
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